
Ali bo naša SLS s to
pala v vlado? 

Odkar so se radikali in radičevci v vladi radi gosto
■besednosti Radiča sprli im je srbskomrvatska vlada z Uzu 
aiovičem na čelu odstopila, se sliši vsak dan in se čita po 
vseh listih: »Dr. Korošec bo stopil s svojimi poslanci v 
vlado.« Nekateri te vesti pozdravljajo, drugim zopet ni po 
volji, da bi naša stranka šla skupno z radikali in radičev
ci v vladno večino. Liberalci, ki stojijo pod vodstvom zna
nega dr. Gregorja Žerjava in dr. Ljudevita Pivka, pa se 
na drugi strani bojijo, da bi naša stranka dobila v Beo
gradu v vladi vpliv, in kričijo po »Jutru«, »Domovini«, 
»Narodu« in »Taboru«, da se dr. Korošec z vsemi štirimi 
ponuja v vlado. Ker vsak list drugače piše o tem vpraša
nju, je mnogim nejasno, kaj je pravzaprav na celi stvari. 
Naše uredništvo je dobilo od mnogih strani vprašanja in 
f>ozive, naj vse to v »Slovenskem Gospodarju« točno po
jasnimo. Uredništvo se je obrnilo na poslanca Slovenske 
Ljudske Stranke, ki je v soboto, dne 23. t. m., dospel v 
Maribor, s prošnjo, da nam opiše, kaj je resnice na tem, 
da bo naša stranka stopila v vlado. Naš prijateljposlanec 
nam je radevolje dal naslednja pojasnila: 

Gospod urednik! 

Vprašaš me v imenu »Gospodarjevih« čitateljev, ali bomo 
poslanci naše stranke šli v vlado ali ne? 

Odgovor na to vprašanje ni tako enostaven. Saj znaš 
«dobro, kako žalostne gospodarske razmere vladajo v vseh 
krajih naše države, osobito pa v Sloveniji. Vlade Pašiče
ve, PribičevičŽerjavove in Radičeve, ki so bile z malimi 
izjemami na krmilu, niso znale gospodariti. Dasiravno so 
vsako leto te vlade nalagale davkoplačevalcem neznosne 
davke, takse im druge dajatve, vendar ves ta denar nima 
božjega blagoslova. Državna kaša je po večini prazna, 
vlada ne more izplačevati svojih obveznosti in dolgov, 
gospodarstvo pa na posledicah vsega tega na vseh koncih 
in krajih propada. Vsak dan poje boben pri kmetih, trgov 
cih, obrtnikih in industrijcih. Trgovina spi, fabrike in 
druga podjetja ustavljajo obrat. Število brezposelnih in ta 
kili, ki nimajo ne kruha, ne strehe tik pred hudo zimo, je 
vsak dan večje. Nezadovoljstvo je naravnost nepopisno. 
Domoljubi, iskreni državljani ter celo visoki krogi se bo
jijo, kaj bo . . . 

Jugoslovanskemu klubu se ni treba ponujati. 
Dasiravno nekatere stranke nas Slovencev ne vidijo 

rade — ker jim brez bojazni stopamo na prste — vendar 
vidijo v Slovencih poštenjake, sposobne in delavne ljudi, 
ki bi po svojem znanju in odločni volji bili v stanu, da z 
nasveti in poštenim delom rešijo, kar se še rešiti da. Kar 
naenkrat so vladne stranke same in še mnogi drugi krogi 
prišli do zaključka: Pritegnimo Slovence (SLS) v vlado, 
da bodo v vladi zastopani vsi trije narodi in da se začne s 
pomočjo Jugoslovanskega kluba resno gospodarsko delo. 

Nad 90% vseh ljudi v naši državi je prepričanih, da 
je bila glavni krivec, da dosedaj ni prišlo do bratskega 
sporazuma v naši državi, samostojnodemokratska (libe
ralna) stranka. Ona je sejala povsod sovraštvo im prepire, 
gospodarila je, ko je bila na vladi, tako slabo, da sedaj 
cel svet kaže s prstom na to stranko. Značilno je za njo, 
da je vsa leta pisala v »Jutru« in »Taboru« ter »Domovi
ni«: »Klerikalci so ničle, nihče jih ne mara v vlado!« Se
daj, ko pa se nas resno vabi, pa pišejo zopet: »Klerikalci 
«e ponujajo, avtonomijo prodajajo« itd. 

I Take kvante in laži liberalcev slišiš na vseh koncih in 
krajih. Res pa je edino to, da se poslanci Jugoslovanske
ga kluba niso nikdar ponujali za vstop v vlado in se jim 
tudi ni treba ponujati. Vladne stranke nas same resno 
vabijo v vlado, dočim se za samostojne demokrate živ krst 
ne zmeni. 

Treba je dobro premisliti. 
Ali eno je gotovo: Jugoslovanski klub ni klub samo

stojnih demokratov, ki bi si kar vse prste obliznil, če bi 
ga kdo vabil v vlado. Mi moramo tako važen korak, kakor 
je vstop v vlado, dobro premisliti. Uvodoma sem že pove
dal, da so razmere skrajno žalostne in težko bo pri praz
nih blagajnah, pri zavoženem gospodarstvu im zanikerni 
upravi takoj v prvih mesecih, ali v prvem letu doseči za 
ljudstvo,, kar mu je potrebno za napredeK in za obstoj. 
Ali gotovo tudi je, da se bo moralo enkrat začeti poprav
ljati zavoženo gospodarstvo, dokler še ni prekasno. 

S tega vidika naj naši ljudje opazujejo sedanja po
svetovanja, ali takozvana »pogajanja« Jugoslovanskega 
kluba za vstop v vlado. Poslanci Slovenske Ljudske Stran
ke smo se temeljito posvetovali in dajali nasvete in izra
žali želje voditelju dr. Korošcu, kaj je za naše ljudstvo 
najbolj potrebno. Mi ne smemo kar tje v en dan, kar na 
prvi migljaj skočiti v vlado. Oni, ki nas vabijo, nam mo
rajo zagotoviti, da bodo dali Slovencem najprej ono, kar 
nam je najbolj potrebno. Popraviti se mora nesmiselno 
zapravljanje našega denarja in dati Sloveniji toliko sred
stev, da bo lahko gospodarsko živela. In v tem pravcu se 
sedaj vrtijo posvetovanja med našimi voditelji v Beogra
du in zaupniki vladnih strank. 

Do danes, ko to pišem (dne 25. oktobra), se še ni od
ločilo. Morda bo med tem že kocka padla, tako da vam bo 
»Slovenski Gospodar« med najnovejšimi vestmi že vedel 
poročati, ali smo stopili v vlado, ali se pogajanja še na
daljujejo, ali pa so se razbila. Naj bodo naši ljudje prepri
čani, da bodo naši poslanci s svojim spretnim voditeljem 
gotovo ubrali ono pot, ,ki bo ugodna za naše ljudstvo. Mi 
se ne borimo za ministrske stolčke. Če bi to hoteli, bi že 
davno lahko bili v vladi. Nam je edino za blagor našega 
ljudstva! 

»Kaj pa je z avtonomijo Slovenije? 
Ali hočete res zapustiti naš program po široki samoupravi 
Slovenije?« Prijatelj! Povem ti odkrito: Mi zahteve, ozi
roma programa o samoupravi Slovenije nismo in ne bomo 
nikdar zavrgli ali zapustili. Ravno sedanja posvetovanja 
naših voditeljev v Beogradu imajo cilj, da dosežemo prve 
korake za uresničenje naših zahtev. 

Še eno je mogoče: 
Morda stopijo v novo vlado poleg Jugoslovanskega kluba 

še tudi zastopniki Davidovičeve in Spahove stranke. 
Najboljše bi bilo, da si razen Priibičeviea im Žerjava 

podajo roke za boljšo novo vlado vse stranke, ki odkrito
srčno želijo, da se pojde pri nas vendar enkrat na pot 
poštenega gospodarskega dela. 
Stari Pašič Nikolaj se je vrnil v Beograd prejšnji teden. 

Celo poletje se je zdravil po raznih kopališčih. Ali 
staremu Miklavžu noben svetni umetnik ne more več dati 
mladosti, čilosti in popolnega zdravja. Takih zdravil, ki 
bi pomladile 861etnega starca, še noben zdravnik ni izna
šel. Radi tega je skoro izključeno, da bi se Pašič zopet 
vrnil na stolec ministrskega predsednika. Njegova stran
ka, ki je najmočnejša v skupščini (140 poslancev), je že 
razcepljena na štiri struje. Vsi radikali nočejo več slepo 

slediti komandi Pašičevi im njegovih svetovalcev. Stari je 
skregan na mnoge strani. V tem razcepu in razkroju tiži 
tudi vzrok, da želijo gotovi krogi prav resno, da stopimo 
v novo vlado tudi Slovenci in naši zavezniki. 

Tak je danes položaj. Prihodnji dnevi in tedni bodo 
odločilne važnosti za pravec notranje politike in gospo
darstva v naši državi. 


